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Ludvík ustupuje v boji 
o univerzitní nemocnice
Ministr zdravotnictví 
Miloslav Ludvík servíru-
je ministerstvu financí 
ústupky, aby prošel jeho 
návrh o univerzitních ne-
mocnicích. Ten je jednou 
z deseti letošních priorit 
ČSSD. str. 3

Praha chystá stavbu bytů. 
Pro potřebné i na zisk.
Praha pracuje na prvním 
projektu výstavby bytů 
po více než deseti letech. 
Stavba by mohla ve Vy-
bíralově ulici na Černém 
Mostě začít příští rok 
a zahrnuje 182 bytů. Po-
skytnou jednak dostupné 
bydlení potřebným, ale 
zároveň i zisk městu. str. 4

Západní obchody stěhují 
své sklady do Česka
Česko stále více posiluje 
svou pověst skladiště Ev-
ropy. Roste počet logistic-
kých center zásobujících 
trhy na celém kontinentu. 
Usazují se u hranic s Ně-
meckem i v okolí Prahy. 
Trend se týká tradičních 
obchodníků stejně jako 
e-shopů. str. 5

Krátce

Povedený obchod
Warren Buffett koncem loňského 
roku téměř zčtyřnásobil svůj podíl 
v Applu a od té doby  
stoupla hodnota jeho podílu  
o 1,1 miliardy dolarů.

TRHY & SVĚTOVÁ EKONOMIKA

str. 9

Volební 
tlačenice
Byznysmeni pokoušejí 
štěstí. Po vzoru Babiše  
se chtějí v politice 
etablovat další miliardáři.

UDÁLOSTI

str. 3
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LUDEK NIEDERMAYER:

Poslanci @CSSD hlasovali 
proti CETA. Dřív premiér obvi-
nil Belgii, že její zablokování 
poškodí EU. Ještěže jeho 
poslanci nejsou Belgičani. :)

twitter.com/e15news

České dluhopisy 
opět vynášejí

Zahraniční spekulanti přehodnocují výhodnost sázek na budoucí 
posílení koruny a zbavují se českých státních dluhopisů. 
Úročení bondů tak prudce roste. TRHY & SVĚTOVÁ EKONOMIKA / str. 8Fo
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Naivní jak řidič autobusu
Patnáct tisíc zaměstnanců v dopravě zvažuje 
stávku. Vláda v rámci předvolebního rozdávání 
nařídila zvýšit platy řidičů autobusů. Na vý-
platních páskách teď ale řidiči čtou něco jiného 
než předtím v novinových titulcích. Řidiči se 
tomu diví. Zdravotním sestrám se stalo totéž, 
ale ty už se nedivily. Jsou zvyklé, nařízené zvý-
šení platů se u nich v plné výši neprojeví snad 
nikdy. Napříště se už o naivních lidech nebude 
říkat, že jsou jak děcko, ale jako řidič autobusu.

Příští týden mají poslanci rozhodovat o zá-
konu o národních parcích, který vrátil Senát. 
Mimo jiné budou hlasovat o tom, jestli je prvot-
ním účelem národního parku ochrana přírody. 
Možná by si mohli otevřít výkladový slovník 
nebo aspoň definici na Wikipedii. Senátní ná-
vrh, aby byl na roveň ochrany přírody postaven 
v národních parcích rozvoj místních obcí, by 
pak museli odmítnout. Ano, proti původní ver-
zi, podle které má být většina území národního 
parku vyhrazena ochraně divoké přírody, byla 
ve sněmovně při předchozím jednání jen ODS 
a komunisti. Odhlasovalo ji přes 120 poslanců, 
na přehlasování Senátu by to tedy mělo stačit. 
Abychom se ale nedivili. 

Politické strany pracují na volebních pro-
gramech pro sněmovní volby. Letošním hitem 
zřejmě budou vysokorychlostní železnice, dál-
nice se asi už obehrály. Nic ve zlém. Je to vlastně 
pěkné, že se ještě ty předvolební programy píší.

n Strana se může dostat 
do vážných finančních 
potíží. Ve volbách do Po-
slanecké sněmovny jí ne-
jde jen o politický zisk, 
ale i o státní příspěvky 
za hlasy voličů a zákono-
dárce.

Pavel Otto

Zdánlivě kosmetická rošáda 
ve vedení ČSSD, kde opustil 
post místopředsedy Martin 
Starec, aby se stal ekonomic-
kým ředitelem strany, má vážný 
důvod. Jsou jím obavy o partajní 
pokladnu. Ta loni podle interní 
Starcovy zprávy vykázala oproti 
plánu nižší příjmy o 35 milionů 
korun. Naopak výdaje za krajské 
a senátní volby překročily před-
pokládaný limit o 28 milionů. 

Kromě toho socialisty tíží 
čtvrtmiliardový dluh a v kauze 
Altner mohou zaplatit pokutu 
337 milionů. Na jejich centrálu, 
Lidový dům a sousední Lannův 
palác, byla uvalena exekuce. 
Změna pozice má Starcovi 

umožnit, aby se plně soustředil 
na financování. Má mimo jiné 
shánět sponzory, kterých citelně 
ubývá, a hlídat doslova každou 
korunu.

Pokud bychom ve volbách 
do Poslanecké sněmovny utrpěli 
výraznou porážku, byl by to pro 
nás problém nejen politický, 
ale i finanční, shodují se zdroje 
z vedení sociální demokracie. 

Podle jejího volebního mana-
žera Jana Birkeho 
zatím žádné 
potíže nejsou. 
Kampaň bude ten-
tokrát skromnější, 
důvodem je i zá-
konem stanovený 
devadesátimilio-
nový limit. „Budu 
se snažit, aby to 
bylo ještě méně. 
Doba kampaní 
za stovky milionů 
je pryč, což je dobře,“ řekl. 
Strana šetří už od loňska, snížila 
počet pracovníků sekretariátu. 

V minulých sněmovních 
volbách ČSSD získala milion 
hlasů. Aby se udržela nad vodou, 
potřebuje letos přesvědčit 
alespoň osm set tisíc voličů. Jed-

norázově by inkasovala od státu 
stokorunu za každý hlas. A aby 
měla alespoň čtyřicet poslanců, 
přičemž za každého má nárok 
na 900 tisíc ročně. Nyní má její 
klub pět desítek členů.

Na hospodaření oranžových 
se navíc negativně podepíší 
loňské volby, v nichž ztratili 
osm senátních a desetkrát tolik 
krajských křesel. Za senátora 
dostávají strany od státu stejně 

jako za poslance, 
za zastupitele 
250 tisíc. Na pří-
spěvcích za všech-
ny mandáty si 
loni ČSSD přišla 
na 129 milionů. 
Kvůli senátní 
a krajské prohře 
to každoročně 
bude o 27 milionů 
méně. 

Stranické vede-
ní chce v kampani opět využít 
služeb americké komunikační 
agentury. Nyní to má být firma 
STG, která pomáhala Baracku 
Obamovi či Hillary Clintonové. 
Podle Birkeho jednání stále pro-
bíhají, smlouva zatím uzavřena 
nebyla. 

ČSSD počítá každou 
korunu a shání sponzory

Protagonisté dne

Bohuslav SOBOTKA

PŘEDSEDA ČSSD

Michael O‘LEARY

ŠÉF RYANAIRU

Warren BUFFETT

INVESTOR

S hospodařením ČSSD má problémy. 
Důvodem je exekuce na Lidový dům, 
nedostatek sponzorů i pokles příjmů 
kvůli senátní i krajské prohře.

str. 2

Nízkonákladový letecký dopravce 
chce letos posilovat na pražském 
letišti, kde do své nabídky zařadí 
osm nových destinací.

str. 6

Legendární investor vydělal 
svému fondu sázkou na růst akcií 
společnosti Apple více než miliardu 
dolarů.

str. 9

Zápisník  
Adély Čabanové

ZIMNÍ ÚDRŽBA silnic a chodníků stála v Ústeckém kraji už desítky milionů korun a další miliony budou stát 
jejich opravy. Technika krajské správy a údržby silnic se v lednu prakticky nezastavila. Snímek byl pořízen 
v areálu Správy a údržby silnic Ústeckého kraje v Dubí na Teplicku.

NÁROČNÁ ZIMA
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„Doba volebních 
kampaní za stovky 
milionů je pryč, 
což je dobře,“ řekl 
volební manažer 
ČSSD Jan Birke.



n Ministr Ludvík serví-
ruje ústupky minister-
stvu financí, aby prošel 
jeho návrh o univerzit-
ních nemocnicích. 

Adéla Čabanová

Po zkráceném připomín-
kovém řízení to s návrhem 
zákona o univerzitních 
nemocnicích nevypadalo 
dobře. Ministru zdravotnictví 
Miloslavu Ludvíkovi (ČSSD) 
se sešly zásadní negativní při-
pomínky ze sedmi minister-
stev. Proti návrhu vystoupili 
i zástupci zaměstnavatelů 
a odborů ve zdravotnictví.

Zdá se ale, že Ludvíko-
vi na přijetí zákona, který 
i premiér Bohuslav Sobotka 
(ČSSD) označil za jednu 
z deseti priorit pro letošní rok, 
velmi záleží. Kolegům z vlády 

nabízí výrazné ústupky, jedná 
zejména s ministerstvem 
financí a návrh narychlo 
upravuje. V upravené podobě 
jej chce předložit na vládu 
příští týden. 

Ludvík je připraven ustou-
pit přinejmenším ve dvou 
zásadních bodech. Minister-
stvo financí požaduje, aby 
na univerzitní nemocnice 
byly transformovány pouze 
současné fakultní nemocni-
ce. Návrh kromě nich mluví 
i o převedení specializovaných 
ústavů. „Ano, máme v úmyslu 
tomuto požadavku vyho-
vět,“ řekl deníku E15 mluvčí 
ministerstva zdravotnictví 
Štěpánka Čechová.

Ministru Andreji Babišovi 
(ANO) také vadí, že by za dlu-
hy univerzitní nemocnice ručil 
stát. „Univerzitní nemocnice 
nebude státní subjekt, a proto 
by za něj stát ručit neměl,“ 

uvádí jeho úředníci v připo-
mínkách. 

Ani na tomto pravidlu Lud-
vík netrvá. „Nepovažujeme 
to za nezbytné, pokud bude 
problematika ekonomické 
pomoci nemocnicím řešena 
jinou cestou,“ uvedla Čechová.

Jednání nebudou snadná, 
připomínek byla celá řada. 
Úředníci z ministerstva finan-
cí také upozorňují, že před-
kladatelé zapomněli spočítat 
náklady pro státní rozpočet. 
A nejedná se jen o sanování 
dluhů. 

Převedením dosud státního 
majetku fakultních nemocnic 
na novou entitu univerzitní 
nemocnice přijde stát o zisk 
z případného prodeje. Se 
dvěma miliardami korun 
z prodejů se přitom počítalo 
při schvalování plánu státních 
dotací na investice do nemoc-
nic.

Ludvík v boji o univerzitní 
nemocnice ustupuje
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Omluva

Omluva advokátovi  
JUDr. Romanu Lamkovi, 
Ph.D., LL.M., MBA
V článku s názvem „Inspekce šetří korupci na Pankráci“ 
ze dne 11. 6. 2015 byla zveřejněna tvrzení z anonymního 
dopisu, podle kterého se měl JUDr. Lamka podílet na ko-
rupci a vydírání vězňů věznice Praha – Pankrác, konkrét-
ně měl vybírat peníze za přeřazení vězňů na oddělení 
trvale pracovně nezařaditelných a za ochranu vězňů. Tato 
tvrzení se ukázala být nepravdivá. Za jejich zveřejnění se 
JUDr. Lamkovi omlouváme.

CN Invest, a.s.,
vydavatel deníku E15 a provozovatel zpravodajského serveru E15

n Byznysmeni pokou-
šejí štěstí. Po vzoru 
Babiše se chtějí v po-
litice etablovat i další 
miliardáři.

Jana Havligerová

Do boje o křesla v parlamentu 
se prozatím hodlají zapojit 
tři politické subjekty pod-
porované z podnikatelského 
prostředí.

Případ číslo jedna: nemají 
předsedu, krajské lídry, a ani 
členskou základnu. Zato 
velké ambice. To jsou Realisté, 
kteří hodlají být nejsilnějším 
subjektem české pravice. Mají 
jednu nespornou výhodu. Fi-
nančně je podporuje spoluma-
jitel Penty Marek Dospiva. 

Strana tvořící se kolem 
politologa Petra Robejška 
chce v letošních sněmovních 
volbách dosáhnout na dva-
cetiprocentní zisk. Volební 
kampaň zahajují v těchto 
dnech, a zařadili se tak do tla-
čenice, která na politickém 

poli vzniká od středu doprava. 
Stejně jako mnozí další, kteří 
se chystají oslovit pravicové-
ho voliče – Svobodní, Strana 
soukromníků či Úsvit se jejich 
preference, podle lednových 
výzkumů, pohybují kolem 
jednoho procenta. 

„Každý si musí dát ambici-
ózní cíl. My chceme dosáh-
nout co nejlepšího výsledku, 
dvacet procent je velmi dobrý 
výsledek a když se nám po-
daří mu přiblížit, tak budeme 

spokojeni,“ říká Robejšek. Ten 
stojí v čele strany jako mentor, 
nikoli předseda. Ve vedení 
jsou dva tajemníci – Michal 
Moroz a Jiří Hynek, nejvyšším 
orgánem je sbor zakladatelů. 
Krajské lídry pro sněmovní 
volby hodlá strana představit 
v polovině května, a zda mezi 
nimi bude i Robejšek, jasné 

není. Realisté nemají hotový 
ani program. Jejich devízou je 
ale podle mentora schopnost 
předvídat, analyzovat a řešit 
problémy.

Případ číslo dvě: s ideou 
nízkých daní půjdou Realisté 
do soutěže s další novou 
partají. Byznysmen Pavel 
Sehnal reinkarnoval značku 
ODA, a slibuje zavedení eura 
a nižší daně pro firmy. Pro-
sazuje také omezení státních 
dotací, protože deformují 
tržní prostředí. Některé 
programové otázky, jak 
miliardář přiznal, konzultuje 
s exprezidentem Václavem 
Klausem. Odpověď na otáz-
ku proč právě značka ODA 
je podle něj prostá: „Velmi 
to zjednoduší komunikaci 
s občanem. Každý intuitivně 
vnímá, že je to pravicová 
politika,“ říká byznysmen.

A do třetice: majitel sázkař-
ského kolosu Synot, senátor 
Ivo Valenta financuje Stranu 
soukromníků. Do podzimních 
voleb chce jít společně se Svo-
bodnými, které vede europo-
slanec Petr Mach.

Na pravici bude ve volbách 
pěkná tlačenice

2017

VOLEBNÍ  
ROK

Pavel Kodym povede 
dopravní regulační úřad
Předsedou nového regulační-
ho úřadu v dopravě se stane 
Pavel Kodym (53), do funkce 
ho na šest let jmenovala vlá-
da. Návrh ministra za hnutí 
ANO Dana Ťoka prošel až 
napodruhé. Na začátku le-
tošního roku jeho jmenování 
vláda neodsouhlasila.

Nového ředitele ČT zvolí 
v dubnu
Rada České televize zvolí 
nového generálního ředitele 
26. dubna. Výběrové řízení 
rada vyhlásila včera a pod-
mínky zveřejnila na svém 
webu. Uchazeči mohou při-
hlášky podávat do 27. března 
a jejich seznam rada zveřejní 
o dva dny později. /čtk/

Krátce

ČESKÝ KANDIDÁT. Štefan Füle je v současné době zvláštním 
zmocněncem ministra zahraničí pro OBSE. 
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Kandidátem Česka na místo 
generálního tajemníka Orga-
nizace pro bezpečnost a spo-
lupráci v Evropě (OBSE) pro 
nadcházející tříleté funkční 
období se stane diplomat Šte-
fan Füle. Mandát současného 
šéfa OBSE Lamberta Zaniera 
skončí 30. června. Čtyřiapa-
desátiletý Füle nyní působí 
na ministerstvu zahraničí 
jako zvláštní zmocněnec 
ministra pro OBSE. Podle 

ministra zahraničí Lubomíra 
Zaorálka (ČSSD) by v čele 
OBSE mohl zúročit bohaté 
zkušenosti a znalost bezpeč-
nostní problematiky.

Pokud by se Füle stal ge-
nerálním tajemníkem, chce 
rozvíjet schopnost OBSE 
obnovovat důvěru a bez-
pečnost v Evropě. O novém 
generálním tajemníkovi by 
členské země měly rozhod-
nout ve druhém čtvrtletí. /čtk/

Füle bude kandidátem 
na šéfa OBSE 
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n Pražský fond rozvo-
je sociálního bydlení 
už nashromáždil tři 
miliardy korun. Bude 
se za ně stavět na Čer-
ném Mostě.

Adéla Čabanová

Praha pracuje na prvním 
projektu výstavby bytů 
po více než deseti letech. 
Stavba by mohla ve Vybíra-
lově ulici na Černém Mostě 
začít příští rok a zahrnovat 
má 182 bytů. Poskytnou 
jednak dostupné bydlení 
potřebným, ale zároveň i zisk 
městu. „Cílem je vybudovat 
hybridní bydlení. Horní patra 
s velkými byty pronajmeme 
tržně, následuje dostupné 
bydlení pro preferované pro-
fese a část bytů pronajmeme 
hendikepovaným,“ uvádí 
radní pro oblast bydlení 
Radek Lacko (ANO). 

Úředníci teď dolaďují pro-
jekt stavby, na který už bylo 
vydané stavební povolení. 
Ve skladbě městských bytů 
podle Lacka nyní chybějí 
zejména jednotky 2+1 a 3+1, 
o které mají zájem rodiny 
s dětmi. Převážná většina 
bytů v projektu má mít tedy 

právě takové dispozice a veli-
kost 60 až 80 metrů čtvereč-
ních. Poslední dům vybudo-
vala Praha podle informací 
radního Lacka v roce 2006. 

Magistrátní projekt 
na Černém Mostě může být 
první stavbou financovanou 
z nového fondu sociálního 
bydlení, ve kterém už nyní 
Praha nashromáždila tři 
miliardy korun. Odhadova-
né náklady na stavbu činí 
zhruba 500 milionů korun. 
Schvalovat to bude zastu-
pitelstvo města a komise 
fondu.

Čerpat by z fondu mohly 
i jednotlivé městské části, po-
kud předloží vlastní projekty. 
V jednání jsou plány částí 
Lysolaje, Horní Počernice, 
Prahy 13, 12 a 8. Praha by po-
dle Lacka mohla v budoucnu 
z fondu kupovat i jednotlivé 
byty od developerů.

Do fondu půjdou zis-
ky z prodejů a pronájmů 
pozemků nebo nebytových 
prostor. „Město se tak koneč-
ně může stát developerem 
a začít zabydlovat lidi, které 
trh vyplivl, nebo se k tomu 
chystá. Těch prvních jsou 

v Praze čtyři, těch druhých 
dokonce sedm tisíc,“ komen-
toval to předseda Strany 
zelených Matěj Stropnický.

Praha bude mít po do-
končení dříve schválené 
privatizace zhruba sedm 
tisíc bytů, dalších zhruba 
25 tisíc bytů patří městským 
částem. Některé městské 
části byty dál privatizují, jiné 
prodeje pozastavily v souvis-
losti se zákonem o sociálním 
bydlení. Mohl by jim totiž 
nařídit určitý počet bytů 
pro sociálně potřebné držet 
povinně.

Pro potřebné i na zisk. Praha 
připravuje stavbu bytů

  
www.ppas.cz                       800 134 134

Plyn levnější v rámci
neregulované složky jeho 

ceny až o 30 %

264739/23 inzerce

MĚSTSKÉ DOMY NA ČERNÉM MOSTĚ. Plánovaná výstavba městu přinese nejen ubytování po-
třebné například pro hendikepované, ale i zisk za tržní pronájem bytů v horních patrech. 
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Audit ukázal chyby 
v řízení
Pražské městské společ-
nosti nejsou podle prvních 
výsledků auditu z pozice 
akcionáře dobře řízeny. 
Chybí dostatečná kontrola 
a pravidelné zprávy o jejich 
činnosti, řízení není efek-
tivní, pomoci má vytvoření 
holdingu. Město díky němu 
bude moci firmy řídit 
přímo a bude mít od nich 
všechny informace.

Penta prodává budovu 
v sousedství Florentina 
Investiční skupina Penta 
nabízí k prodeji budovu 
v ulici Na Poříčí v soused-
ství Florentina. Prodej 
bude zahájen v nejbližších 
dnech. Předpokládanou 
cenu společnost neuvedla. 
Přízemí tvoří maloobchod-
ní plochy, dále je zde hotel 
se 141 pokoji.

Na Palmovce bude sídlo 
záchranky 
Pražská záchranná služba 
by se mohla do nového 
sídla na Palmovce stěhovat 
v příštím roce. V následu-
jících měsících chce město 
vyřešit majetkoprávní a fi-
nanční problémy rozesta-
věné budovy. Dohoda o bu-
doucím využití by mohla 
být hotova v následujících 
asi třech měsících. /čtk/

Krátce

V metropoli stouply nejvíce 
ceny v Praze 6, kde vzrostly 
o 14,9 procenta. Na druhém 
místě byla Praha 3, kde ceny 
nemovitostí rostly o 13,6 pro-
centa. Naopak k poklesu 
došlo v Praze 2 o 3,9 procenta 
a v Praze 7 o 1,4 procenta. 
Průměrná cena bytu se 
zvýšila o 506 tisíc korun 
na 6,682 milionů. Vyplývá to 
ze závěru Deloitte develop 
indexu, který porovnával 
údaje za listopad a prosinec 
2016. „V posledních dvou mě-
sících roku 2016 průměrná 
nabídková cena volných bytů 
v pražských developerských 
projektech meziročně vzrost-
la o více než 19 procent, což 

představuje téměř 14 tisíc 
korun na metr čtvereční,“ 
tvrdí Miroslav Linhart, 
ředitel oddělení nemovitostí 
společnosti Deloitte.

Velikost průměrného 
volného bytu se mírně zvět-
šila ze 76 metrů čtverečních 
na 79,5 metru čtverečních. 
Cena za metr čtvereční 
volného bytu vzrostla v roce 
2016 o více než 19 procent.

Do prodeje bylo v minu-
lém roce uvolněno 506 bytů, 
prodalo se ale přitom celkem 
1112 bytů. V Praze už je 
v developerských projektech, 
realizovaných v minulosti, 
volných jen 4220 bytů. /al/ 
 Více E15.cz

Ceny bytů rostly 
téměř o pětinu 

http://zpravy.e15.cz/byznys/reality-a-stavebnictvi/ceny-bytu-rostly-o-petinu-pocet-tech-volnych-prudce-klesa-1328852


n Již zhruba třetinu 
poptávky po skladech 
vytvářejí e-shopy, 
které do Česka často 
přesouvají logistiku 
z ciziny. Lákají je nižší 
nájmy a levná pracov-
ní síla.   

Daniel Novák

Česko čím dál více posi-
luje svou pověst skladiště 
Evropy. Roste počet logis-
tických center zásobujících 
trhy na celém kontinentu. 
Usazují se u hranic s Němec-
kem i v okolí Prahy. Trend se 
týká tradičních obchodníků 
stejně jako e-shopů. 

„Devizou výstavby v Čes-
ku je bezesporu kombinace 
lokality a nákladů. Velice 
dobré dopravní napojení 
na trhy v západní Evropě 
při nesrovnatelně nižších 
nákladech jak na samotnou 
výstavbu, tak na pracovní 
sílu,“ vysvětlil Jakub Holec, 
ředitel poradenské společ-
nosti 108 Agency, která se 
pronájmům skladů věnuje. 
Podle dat konzultantů se  

Díky poptávce internetových i kamenných obchodů vykázal 
developer Prologis rekordní výsledky. Tři největší nájemní transakce 
se v Česku týkaly právě obchodníků. „Obsazenost a objem 
nájemních transakcí byly historicky vůbec nejvyšší a zároveň jsme 
registrovali vysokou míru udržení zákazníků,“ sdělil Martin Polák, šéf 
Prologisu pro střední a východní Evropu. Firma loni v České republice 
plánovala výstavbu tří projektů. Místo toho jich začala stavět sedm. 

Prologis roste  
rekordním tempem
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Západní obchody 
přesouvají sklady  
do Česka

265036/59 inzerce

e-shopy na poptávce po skla-
dech podílejí už zhruba 
jednou třetinou. 

Mezinárodní základnu si 
severně od Prahy vybudoval 
americký obr VF Corpora- 
tion. Z logistického komple-
xu developerské společnosti 
P3 u dálnice D8 zásobuje 
celou Evropu oděvními 
značkami typu Wrangler, 
Lee nebo The North Face.   

Loni odstartoval v Boru 
u Tachova provoz skladu 
irského módního řetězce 
Primark. Ten přitom v Česku 
nemá prodejny. Prostřednic-
tvím logistické společnosti 
DHL vozí ze západních Čech 
oblečení do západní Evropy.   

Velké distribuční cent-
rum loni otevřela v Chebu 
pomocí realitních firem 

Accolade a Panattoni spo-
lečnost Tchibo. Zásobovat 
z něj hodlá nejenom střední 
a východní Evropu, ale také 
část Německa.  

Česko si pro logistickou 
expanzi vyhlédl také největ-
ší světový e-shop Amazon. 
Postavil distribuční centrum 
v Dobrovízi u Prahy. Kvůli 
povolovacím průtahům ale 
upustil od stavby dalších 
skladů v Brně a v Praze-Hor-
ních Počernicích.  

Česká republika má 
rovněž šanci přitáhnout 
celoevropský sklad náhrad-
ních dílů automobilky Mer-
cedes-Benz. Zájem o něj má 
ovšem i Polsko. Povolování 
staveb tam podle developerů 
není tak komplikované jako 
v tuzemsku. 

VELKOSKLADY. Jeden z největších logistických areálů v Česku provozuje firma Prologis v  Rudné 
u Prahy v těsné blízkosti dálnice D5.
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Od června bude možné 
provést změnu vlastníka 
vozidla, i když kupec vozu 
neposkytne součinnost. Za-
vádí to novela zákona o pro-
vozu vozidel na pozemních 
komunikacích, která vyjde 
v nejbližších dnech ve Sbír-
ce zákonů. Upozornila na to 
společnost AAA Auto. 

Dosud se museli prodá-
vající a kupující dohodnout 
a společně do deseti dnů 
podat žádost na příslušný 
registr vozidel nebo tak uči-
nit na základě plné moci.

Důvody pro nedokončení 
registrace mohou být podle 
AAA u nových vlastníků 
vozidel různé, od opomenu-

tí až po záměr vyhnout se 
placení pokut za dopravní 
přestupky nebo postihům 
za neplacení povinného ru-
čení. Za nepřevedení vozu 
v zákonné lhůtě hrozil po-
stih i prodávajícímu, i když 
problém nezpůsobil.

Nově úřad na základě 
žádosti podané původním 
vlastníkem vyzve nového 
majitele, aby se do přiměře-
né doby k žádosti vyjádřil 
a dodal doklady k registra-
ci. I když tak neučiní, úřad 
zapíše nového vlastníka 
do registru vozidel a k autu 
vystaví nový technický prů-
kaz a osvědčení o registraci. 
/čtk/

Auto půjde převést 
i bez spolupráce 
nového majitele



TRADIČNÍ POSTUP výroby papírových masopustních a karnevalových masek používá firma 
PVO v Zákupech na Českolipsku. Podnik založený před 133 lety je tak poslední v Evropě, ostatní 
skončily kvůli dovozu levného čínského zboží z plastů.  

POSLEDNÍ V EVROPĚ
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n Irové chtějí zdvojná-
sobit počet cestujících 
v Praze. Na některých 
linkách se střetnou 
s ČSA.

Jan Šindelář
 

Irský nízkonákladový do-
pravce Ryanair letos výrazně 
posílí na pražském letišti. 
Ke dnešním šesti celoročním 
linkám přidá na podzim dal-
ších osm. „V Česku zažíváme 
velký růst a vidíme tady 
další obrovský prostor,“ řekl 
marketingový ředitel firmy 
Kenny Jacobs. 

Ryanair bude nově 
létat do Barcelony, Boloně, 
Budapešti, Edinburghu, 
Eindhovenu, Kra-
kova, Madridu 
a Malagy. Pro 
pražské letiště 
je zajímavá 
hlavně linka 
do Krakova, 
kam dnes 
z Prahy žádný 
přímý let 
nemíří. Naopak 
na jiných relacích 
se Irové střetnou 
s konkurencí. 

Například do Madridu 
létají ČSA a španělská Iberia, 
do Barcelony pak ČSA, 

Travel Service a španělský 
nízkonákladový dopravce 
Vueling. Pro ČSA jsou vý-

znamné i linky do Bo-
loně a Budapešti, 

kde dopravce 
zatím nemá 
konkurenci. 

Ryanair 
chce posílit 
také linku 

na londýnský 
Stansted, kam 

létá už od před-
loňska, kdy se 

po pauze do Prahy 
vrátil. Podle Jacobse je letos 
cílem v Praze zdvojnásobit 
počet cestujících na 1,1 mi- 
lionu. Zhruba osmdesát 

procent pasažérů Ryanairu 
v Praze jsou cizinci. 

„Letiště jako celek letos 
očekává další růst a Ryanair 
k němu výrazně přispěje,“ 
uvedl ředitel leteckého 
byznysu Letiště Praha Jiří 
Vyskoč. 

Počet odbavených cestu-
jících na letišti loni poprvé 
přesáhl třináct milionů, me-
ziročně o osm procent více. 
Nízkonákladové aerolinie 
přitom drží na ruzyňském 
provozu asi třicetiprocentní 
podíl. Mimo jiné i kvůli tomu 
vidí Jacobs v Praze velký 
potenciál, neboť evropský 
průměr se pohybuje kolem 
padesáti procent. 

Soužití letiště s Iry ale 
nebylo vždy tak idylické. 
Ryanair do Prahy létal 
několik let v minulé dekádě, 
po rozkolu nad výší letišt-
ních poplatků ale z Prahy 
v roce 2010 odešel. Dnes 
poplatky nejsou zásadním 
problémem, ačkoli téma zce-
la nevymizelo. „Je mezi námi 
zdravé napětí. Podle našeho 
názoru by mělo být letiště 
zdarma,“ sdělil Jacobs. 

Irská letecká společnost se 
v loňském roce podle počtu 
cestujících dostala na první 
místo v Evropě, když překo-
nala Lufthansu. Jejích služeb 
využilo 117 milionů cestují-
cích.  Více E15.cz

Ryanair v Praze přidá osm nových linek

Letošní plán  
Ryanairu pro Prahu  

zní dosáhnout 

1,1
milionu cestujících,  
tedy zdvojnásobit  

jejich počet.

NEJVĚTŠÍ. Nízkoná-
kladová letecká spo-
lečnost Ryanair loni 
přepravila 117 milionů 
cestujících, meziročně 
o patnáct procent 
více. Vystřídala tak 
na pozici evropské 
jedničky Lufthansu, 
která zaznamenala 
110 milionů pasažérů 
a růst o dvě procenta. Fo

to
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Svůj sedmý obchod v Česku 
otevřel na pražském Chodo-
vě britský obchodní řetězec 
Iceland, který se zaměřuje 
na prodej mražených ryb 
a rybích produktů. V průbě-
hu dvou let hodlá otevřít dal-
ší tři prodejny a uvažuje také 
o spuštění elektronického 
prodeje. Brexit plány firmy 
v Česku neovlivnil, uvedl 
provozní manažer řetězce 
Petr Olša.

„Nespěcháme s další 
expanzí, potřebujeme se nej-
dříve ujistit, že jsme opravdu 
profitabilní,“ uvedl Olša. 

Podle něj počet zákazníků 
roste meziročně o patnáct 
procent a tržby o 27 procent. 
Iceland zvažuje nové prodej-
ny jak v Praze, tak v dalších 
velkých tuzemských měs-
tech, mimo nákupní centra. 
Průměrná plocha nových 
prodejen je kolem 400 metrů 
čtverečních.

Řetězec Iceland provozu-
je ve Velké Británii kolem 
850 prodejen. Na český trh 
vstoupil v roce 2014. Spo-
lečnost založil v roce 1970 
ve Velké Británii Malcolm 
Walker.  /čtk/

Britové otevřou další 
tři prodejny Icelandu

http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/ryanair-chce-v-praze-zdvojnasobit-pocet-cestujicich-prida-osm-linek-1328861


korun. Firma v Česku mik-
ropůjčky poslední tři roky 
dolaďovala, a teď věří, že 
nové klienty osloví jednodu-
chým schématem poplatků 
a dodatečnou ochranou 
v podobě takzvané Bezpečné 
splátky. Ta za jednorázový 
příplatek 199 korun umožní 
bezplatný odklad splátek 
v případě ztráty zaměstnání 
či dlouhodobé hospitalizace. 
Home Credit také spolupra-
cuje s nezávislou Poradnou 
při finanční tísni, na kterou 

odkazuje klienty, jimž 
půjčku zamít-

ne a u nichž 
vyhodnotí, 
že by je další 
půjčka mohla 
ohrozit.

Usnadnit 
expanzi má 

i nová aplikace 
Kamali pro 

sjednání i správu 
mikropůjčky. Pů-

vodně měla mít i přístup 
k telefonním kontaktům, což 
by usnadňovalo vyhodnoce-
ní schopnost klienta splácet. 
Od toho však Home Credit 
nakonec odstoupil.

www.E15.cz | 7 |

n Jen za posledních 
šestnáct měsíců firma 
zpracovala 150 tisíc 
žádostí o úvěr a roz-
půjčovala půl miliar-
dy korun.

Marek Schwarzmann

Byznys s mikropůjčkami 
se českému Home Creditu 
rozjel natolik, že pomýšlí 
na expanzi do zahraničí. 
„S novými produkty chceme 
přijít do zemí, kde už sku-
pina působí,“ potvrdil šéf 
českého Home Creditu David 
Bystrzycki. Novým produk-
tem má na mysli původní 
mikropůjčku Click Credit, 
posléze přejmenovanou 

na Japonskou půjčku a nově 
od února označovanou 
Kamali. 

Druhou změnu 
názvu produktu 
hájí Bystrzycki 
jednak lepším 
mezinárodním 
vyzněním, 
jednak sna-
hou vyhnout 
se obecným 
slovům typu 
půjčka, která se 
obtížně registrují 
a také prodražují on-
-line komunikaci. 

Správné načasování doklá-
dá Home Credit čísly – jen 
od srpna 2015 zpracoval 
přes 150 tisíc žádostí o úvěr 
a rozpůjčoval půl miliardy 

Home Credit míří 
s mikropůjčkami 
do ciziny 

  
Bezpečná splátka  

umožní za poplatek 

199
korun odklad splátek 
v případě závažných  

potíží.

PRÁVĚ V PRODEJI

T2 TRAINSPOTTING
EWAN MCGREGOR EXKLUZIVNĚ PRO REFLEX

265006/70 inzerce

n Krátkodobá půjč-
ka se zdá tak nízká, 
že nemůže způsobit 
potíže. Opak ale bývá 
pravdou, říká ředitel 
českého Home Creditu 
David Bystrzycki.

 Proč jste zvolili neob-
vyklý název Kamali?
Jedná se o existující jméno 
z mytologie. Je to jakýsi 
ochránce. A také naše Ka-
mali je takovým ochráncem 
všech, kdo potřebují krátko-
dobou půjčku. 

 Inspirovali jste se u Ka-
mali třeba zkušenostmi se 
Zonky?
Popravdě moc ne, jedná se 
o brandy a produkty, které 
obsluhují úplně jiné segmen-
ty trhu, jejich zákazníci mají 
jiné potřeby. Zajímavé ale je, 

a to jsme se dozvěděli právě 
díky zkušenostem se Zonky, 
že počet lidí, kteří nezvládají 
splácet právě malé půjčky se 
splatností do třiceti dnů, stá-
le roste. Většina konkurence 
má totiž nastavené takové 
podmínky, které lidem s tím 
malým problémem v řádu 
tisícikorun nejen nepomo-
hou, ale naopak jejich situaci 
ještě zhorší.

 Vaše půjčka tedy fungu-
je bezpečněji?
U Kamali se i při odkladu 
vždy umořuje i část dluhu, 
navíc tam máme pevnou 
sazbu 33 korun za půjčení 
tisíce korun na měsíc. Pro 
případ větších problémů, 
které odklad a splacení 
části dluhu neřeší, což může 
nastat například v případě 
nemoci nebo nějaké nehody, 
zase existuje služba Bezpeč-
ná splátka. /msc/

Bystrzycki: Kamali je 
sázka na bezpečnost

Karlovarské minerální 
vody utržily 7,5 miliardy 
Skupině firem Karlovar-
ských minerálních vod loni 
stoupl obrat na 7,5 miliardy 
korun. Největší výrobce mi-
nerálních a pramenitých vod 
ve střední Evropě vykázal 
loni i nárůst zisku. V roce 
2015 měla skupina obrat  
7,3 miliardy korun.  

Air Telecom změnil  
jméno na Nordic 
Telekomunikační operátor 
Air Telecom nově vystupuje 
pod názvem Nordic Telecom. 
Firma, kterou loni ovládla 
investiční skupina Nordic 
Investors, chce v prvním 
čtvrtletí příštího roku ve své 
síti nabídnout rychlou dato-
vou technologii LTE.

DPD CZ zvýšila počet 
zásilek o 17 procent
Tuzemský balíkový přeprav-
ce DPD CZ loni přepravil  
17,5 milionu zásilek, o sedm-
náct procent více než v před-
chozím roce. Z toho počet 
vnitrostátních zásilek vzros-
tl na třináct milionů balíků 
a mezinárodní přepravy 

vzrostly o šestnáct procent 
na 4,5 milionu zásilek. 

Zlatý soudek Pivex chce 
devatenáct pivovarů 
O hlavní ocenění soutěže 
Zlatý soudek Pivex se bude 
letos v Brně ucházet 35 zna- 
ček piv od devatenácti 
tuzemských pivovarů 
a minipivovarů. Je to nejvíce 
ve čtyřleté historii soutě-
že. Vítězové budou známi 
na galavečeru pivovarníků 
a sladovníků 2. března, kdy 
budou vyhlášeni i vítězové 
starší soutěže lahvového 
piva Pivex.

Stát si vezme sto milionů 
od leteckých dispečerů 
Ministerstvo dopravy 
převede sto milionů korun 
ze zisku Řízení letového 
provozu do svého rozpočtu 
a na výcvik armádních letec-
kých dispečerů. Souhlasila 
s tím vláda. Podle návrhu má 
šedesát milionů připadnout 
do rozpočtu ministerstva 
a čtyřicet milionů na výcvik. 
Část zisku leteckých dispeče-
rů plyne na provoz minister-
stva dopravy dlouhodobě. 
/čtk/  Více E15.cz

Krátce

http://zpravy.e15.cz/domaci/politika/vlada-si-vezme-ze-zisku-leteckych-dispeceru-100-milionu-korun-1328856
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Strabag

Rakouská stavební společnost Strabag získala v loňském roce 
zakázky za rekordních 14,8 miliardy eur, meziročně o třináct procent 
více. Koncern oznámil, že zakázky získával především v Rakousku 
a v Německu. Horší výsledky zaznamenaly trhy na Slovensku, v Polsku 
a Česku.

Heineken

Čistý zisk nizozemské pivovarské společnosti za loňský rok vzrostl 
o 8,5 procenta na 2,10 miliardy eur a mírně překonal odhady analytiků. 
Prodej piva rostl zejména v Asii, druhý největší světový výrobce piva si 
však vedl dobře i na velkých evropských trzích. Celosvětový odbyt piva 
skupiny se zvýšil o tři procenta a nadprůměrným tempem rostl prodej 
vlajkové značky Heineken.

PepsiCo

Americký výrobce potravin a nápojů hospodařil ve čtvrtém čtvrtletí 
s čistým ziskem 1,4 miliardy dolarů. Je to pokles proti zisku 1,72 miliardy 
dolarů před rokem, přesto jde o lepší výsledek, než se čekalo. Firma 
uvedla, že těžila z úsporných programů a vyšší poptávky po svých 
zdravějších nápojích a pochutinách v Severní Americe. /čtk/

Výsledky

n Kdo si na posíle-
ní koruny vsadil až 
během ledna, je nyní 
ve ztrátě.

Jaroslav Bukovský

Česko během posledního 
měsíce zažilo jeden z nej-
větších výprodejů státních 
dluhopisů za poslední rok. 
Ruce pryč od domácích bon-
dů dali především zahraniční 
spekulanti, kteří přehodnotili 
výhodnost sázek na budoucí 
posílení koruny. Právě vládní 
bondy totiž přespolním hrá-
čům posloužily jako čekárna 
na uvolnění kurzu koruny 
a její následné posílení. Část 
trhu prý nad vidinou silné ko-

runy zlomila hůl. „Spekulanti 
sázející na posílení koruny 
po ukončení intervenčního 
režimu zjevně začali počí-
tat. Někteří z nich usoudili, 
že koruna opravdu nebude 
letošním investičním ternem 
a ze svých pozic couvají. 
Důvodem jsou obavy, že kvůli 
překoupení koruny a efektu 
chybějící eurové protistrany 
nebudou moci dostatečně 
rychle realizovat spekulativní 
zisk,“ uvádí hlavní ekonom 
Cyrrusu Lukáš Kovanda. 

„Někteří hráči vzali raději 
krátké a jisté zisky, než aby 
čekali na nejisté posílení ko-
runy,“ dodává hlavní ekonom 
J&T Banky Petr Sklenář. Spe-
kulantům podle něho postačil 
výnos z toho, že se do polo-

viny ledna české bondy stále 
zhodnocovaly.

Výnosy dluhopisů, které se 
pohybují v opačném směru 
k jejich cenám, tak v po-
sledních čtyřech týdnech 
dramaticky vzrostly. Dvouleté 
bondy, které byly nejčastěj-
ším náčiním zahraničních 
investorů, podle dat Thom-
son Reuters aktuálně nesou 
záporný úrok kolem půl 
procenta, ještě v polovině 
ledna se přitom stejný papír 
obchodoval se srážkovým 
úrokem 1,3 procenta. 

Z domácího dluhopisového 
menu zároveň mizí zápor-
ný úrok. Zatímco v lednu si 
mohl stát se ziskem půjčit až 
na šest let, nyní už za čtyřle-
tou půjčku zaplatí rovnou  
0,2 procenta. Pád cen dlu-
hopisů zkomplikoval pozice 
těm, kteří začali na růst 
koruny spekulovat až v lednu. 
Během něj musela na extrém-
ní zájem spekulantů ČNB 
reagovat doposud rekordním 
objemem devizových inter-
vencí v hodnotě 400 miliard 
korun. „Kdo vsadil až v lednu, 
je kvůli pádu cen dluhopisů 
momentálně ve ztrátě,“ říká 
ekonom BH Securities Martin 
Vlček. Podle něho jsou speku-
lativní obchody již za svým 
vrcholem.

České bondy už 
netáhnou

Země Množství Kurz

Austrálie 1 19,636

Čína 1 3,727

Dánsko 1 3,634

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,623

Japonsko 100 22,361

Kanada 1 19,565

Maďarsko 100 8,761

Norsko 1 3,052

Polsko 1 6,281

Rusko 100 44,315

Švédsko 1 2,859

Švýcarsko 1 25,367

Turecko 1 6,988

USA 1 25,596

Velká Británie 1 31,788

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 15. 2. 2017 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 69,20   -0,86 % 

ČEZ 436,90   1,37 % 

Erste Bank 813,00   0,77 % 

Fortuna 95,00   -0,89 % 

Kofola 398,00   -0,25 % 

KB 959,00   0,52 % 

Moneta 85,45   0,29 % 

O2 CR 272,50   1,68 % 

Pegas 832,00   0,07 % 

Philip Mor. ČR 13 266,00   -1,29 % 

TMR 690,00 -1,43 %

Unipetrol 199,00   0,51 % 

VIG 620,90   0,65 % 

Celkový objem (v tisících korun) 731 500

Akcie na pražské burze 15. 2. 2017 

Jan Vávra

Hodinová mzda v čínských 
textilních továrnách roste 
rychleji než celé tamní hos-
podářství. Loni dosahovala 
3,5 dolaru (90 korun), což je 
o 25 procent více než v roce 
2014. Nákupčí světových 
módních značek se proto 
častěji obracejí na západní 
výrobce, připomíná agen-
tura Reuters. 

V momentě, kdy se stáva-
jí cenově o něco konkuren-
ceschopnější, hraje v jejich 
prospěch zejména kvalita 
zpracování. To svědčí i ital-
ským firmám, kde hodi-
nová mzda tkalce zůstává 
pořád výrazně vyšší než 
jeho čínských protějšků 
- vydělá si osmkrát tolik. 

Například výrobce látek 
Vitale Barberis Canonico 
nedávno získal lukrativní 
zakázku od nejmenované 
přední evropské značky 
právě na úkor Číny. 

Agentura Reuters navíc 
připomíná, že dovoz textilií 
z říše středu do Itálie loni 
klesl o necelých devět 
procent, zatímco hodnota 
italského vývozu do Číny 
vzrostla o 2,8 procenta 
na 165 milionů eur. Itálie 
přitom nepředstavuje exo-
tickou výjimku, v závěru 
loňského roku klesl textilní 
import z Číny v celé Evrop-
ské unii, a to o plná čtyři 
procenta. Předchozích 
deset měsíců přitom rostl 
o 1,4 procenta.

  Více E15.cz

Textilní výroba 
v Číně se prodražuje

VYSOKÉ MZDY. Tkalci v Číně si uvědomili svoji významnou 
pozici a jejich mzdy vyskočily o čtvrtinu oproti roku 2014.
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Vývoj výnosu českého státního dluhopisu s šestiletou 
splatností (v procentech)

 Pramen Thomson Reuters
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http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/nastane-renesance-evropskych-textilek-vyroba-v-cine-se-prestava-vyplacet-1328848


n Tituly bankovních 
domů jsou díky vývoji 
v posledních měsících 
nebývale silné, někteří 
dokonce začínají varo-
vat před bublinou. 

Arsen Lazarevič

US Banks Index zahrnující 
JP Morgan Chase, Bank of 
America nebo Wells Fargo, 
přidal v úterý a středu více 
než dvě procenta své hodnoty. 
Reagoval na prohlášení gu-
vernérky centrální banky Fed 
Janet Yellenové, která uvedla, 

že americká ekonomika je 
v dobré kondici, což by mohlo 
vést k rychlejšímu zvyšování 
úrokových sazeb. 

„Zároveň klesl 
index volatility 
díky tomu, 
že událost, 
na kterou 
trhy čekaly, 
tedy projev 
Yellenové, 
byla za námi,“ 
uvedl Martin 
Vlček, analytik 
BH Securities. Jako 
příklad úspěšného bankov-
ního sektoru Spojených států 
může sloužit Goldman Sachs, 

který na hodnotě přidává už 
osmý měsíc v řadě. Zatímco 
v polovině minulého roku se 

akcie Goldman Sachs 
prodávaly za méně 

než 150 dolarů, 
nyní se jejich 

cena pohybuje 
kolem hranice 
250 dolarů 
a překonaly 
tak svůj rekord, 

z doby před  
10 lety, než 

propukla finanční 
krize.  Analytici ale 

varují před splasknutím akci-
ové bubliny: „Pokud se bude 
ekonomice dál dařit navzdory 

normalizaci úrokových sazeb, 
akciové trhy by ještě nějakou 
dobu mohly růst. Ale cyklus je 
neúprosný. Pokud se výsledky 
firem a výhled na ně začnou 
zhoršovat, akciové indexy 
opustí svá maxima,“ uvádí 
analytička Raiffaisenbank 
Helena Horská. Sekunduje jí 
i Lukáš Kovanda z Cyrrusu: 
„Růst úroků se může přemě-
nit v celosvětový problém. 
V rozvinutých ekonomikách 
je silně zadlužen nemovitost-
ní sektor a při růstu sazeb 
může dojít ke splasknutí rea-
litní bubliny.“ S tím, že v Číně 
hrozí problémy předlužených 
podniků.

Yellenová oživila bankovní akcie
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US Banks Index
posílil jen za úterý 

o plná

dvě 
procenta.

Ekonomika  
zdravá, růst 
HDP pomalý

Úterní statistika ukázala, že 
hrubý domácí produkt v Čes-
ku ve druhé polovině roku 
rostl velmi pomalu. Zvlášť 

překvapivé bylo zjištění, 
že ani v posledním čtvrtle-
tí ekonomická dynamika 
nezrychlila. Podle měsíčních 
dat se totiž velmi dobře 
dařilo průmyslu, stavebnictví 
se začalo znovu nadechovat 
po výrazných propadech ze 
začátku roku. Slabší růst 
sice zaznamenal růst tržeb 
ve službách, nicméně ani ten 
nemůže vysvětlit růst HDP 
pouze o 0,2 procenta. 

Dobré údaje měsíčních 
indikátorů z reálné ekonomi-
ky navíc podporují i takzvané 
měkké indikátory. Jedná se 
o šetření ve firmách, kdy 

se zjišťuje, jestli firma má 
nové zakázky, nabírá nové 
zaměstnance či investuje 
do svého rozvoje. I zde je pa-
trné zlepšování ekonomické 
situace podniků. Spotřebitel-
ská důvěra se dokonce pohy-
buje na svých historických 
maximech. Daří se navíc 
i sousedním ekonomikám 
včetně Německa. Všechny 
podle předběžných údajů 
v posledním čtvrtletí zrychlily 
a rostly tak rychleji než české 
hospodářství.

Vše tedy napovídá tomu, že 
fundamenty domácí ekono-
miky zůstávají zdravé. Slabší 

růst HDP z druhé poloviny 
roku pravděpodobně před-
stavuje pouze krátkodobé 
zpomalení. Podle našeho od-
hadu by i růst HDP na začát-
ku letošního roku měl zrychlit 
a minimálně vyrovnat dyna-
miku sousedních zemí. Lidem 
se daří stále lépe a to by mělo 
být vidět i na jejich spotřebě. 
Vláda snad konečně rozjede 
tolik potřebnou výstavbu 
infrastruktury, což pomůže 
nejenom zvýšit produkci 
letos, ale vytvoří i podmínky 
pro silnější dlouhodobý růst. 
 
Autor je ekonomem Komerční banky

Z parketu

Viktor Zeisel

Markeeta-inz-F3A-E15(225x103sp-IsoN)n1.indd   1 14.02.17   15:32
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Buffett vydělal 
na Applu 
miliardu
Warren Buffett znovu 
dokázal, že umí nacházet 
investiční příležitosti, kte-
ré vydělávají jeho spolu-
podílníkům v investičním 
konglomerátu Berkshire 
Hathaway stovky milionů 
dolarů. 

Věštec z Omahy, jak se 
Buffettovi přezdívá, a jeho 
portfolio manažeři na kon-
ci roku 2016 přikoupili 
akcie Apple z 15,2 milionu 
na 57,4 milionu kusů. Akcie 
přitom do konglomerátu 
kupovali za cenu přibližně 
118 dolarů, v současnos-
ti jsou ale k dostání za 
plných  
136 dolarů. Na této investi-
ci si tak Berkshire Hatha-
way připsal zhodnocení  
1,1 miliardy dolarů. 

Kromě největší tech-
nologické společnosti 
Apple ale zasáhly i Bu-
ffettovy další investiční 
střely. Ve čtvrtém čtvrtletí 
minulého roku Berkshire 
Hathaway snížila přibliž-
ně o 90 procent počet akcií 
u obchodního řetězce Wall 
Mart, hodnota obchodního 
řetězce následně mírně 
poklesla. Dobrou trefou 
byl také nákup aerolin-
ky Southwest Airlines, 
která od srpna minulého 
roku vzrostla z 35 dolarů 
na současných téměř  
57 dolarů. /al/
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n Po letech škrtů se 
loni výdaje na obra-
nu spojenců v alianci 
zvýšily o 3,8 procen-
ta. Řekl to její gene-
rální tajemník Jens 
Stoltenberg.

Severoatlantická alian-
ce zůstává pro Spojené 
státy základním kamenem 
transatlantické vazby, 
prohlásil v centrále NATO 
v Bruselu nový americký mi-
nistr obrany James Mattis. 
Včerejší schůzka byla prv-
ním setkáním představitele 
nové americké 
administrati-
vy se zástupci 
ostatních 
zemí aliance.

USA už del-
ší dobu žádají 
od ostatních  
členských 
zemí splnění 
slibu vydávat 
na obranu 
dvě procenta 
jejich HDP. 
Mattis před 
schůzkou za zavřenými 
dveřmi řekl, že nechtějí-li 
se spojenci dočkat utlumení 
spojeneckých závazků USA, 
měly by všechny státy uká-
zat svou podporu společné 
obraně. Podle něj je spraved-
livý požadavek, aby všichni, 
kdo mají užitek z nejlepšího 
systému obrany na světě, 

nesli odpovídající podíl 
nutných nákladů. „NATO 
je uprostřed transformace, 
vždy se přizpůsobuje bez-
pečnostním výzvám. To není 
nic nového, jen se zrychluje 
tempo změn,“ řekl nový šéf 
Pentagonu.

Ačkoli podle Mattise udá-
losti roku 2014 přinutily ali-
anci vystřízlivět, nemá prý 
pochyby o tom, že NATO do-
káže na měnící se okolnosti 
patřičně reagovat. „Dokázali 
jsme to v minulosti, jsem si 
tedy jist, že znovu dokážeme 
cílevědomě reagovat,“ řekl 
Mattis, aniž by se výslovně 
zmínil, že v roce 2014 mimo 

jiné Rusko 
obsadilo 
Krym 
a vyhrotila 
se situace 
na východě 
Ukrajiny.

Generální 
tajemník 
NATO Jens 
Stoltenberg 
reagoval, že 
vyšší obranné 
výdaje evrop-
ských členů 

a Kanady jsou jeho prioritou 
od nástupu do funkce. Po-
dotkl, že po letech škrtů nyní 
nejnovější údaje ukazují, že 
se výdaje na obranu spojen-
ců loni zvýšily o 3,8 pro-
centa, což zhruba odpovídá 
deseti miliardám dolarů. „To 
je významné, ale nestačí to,“ 
řekl Stoltenberg. /čtk/

NATO: Každý 
musí nést svůj 
díl nákladů

PROTI NEZAMĚSTNANOSTI. Před štrasburským sídlem parlamentu protestovalo proti smlouvě 
několik set lidí. Podle odhadů expertů by CETA mohla přinést nárůst obchodní výměny mezi EU a Ka-
nadou až o pětinu. Kritikům však vadí, že také může ohrozit tisíce pracovních míst.
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Dohoda o volném obchodu 
EU s Kanadou je schválena
n CETA také umožňu-
je vzájemné uznávání 
kvalifikací a snadnější 
vysílání pracovníků.

Evropský parlament schválil 
obchodní dohodu mezi EU 
a Kanadou známou pod 
zkratkou CETA. Smlouvu, 
která usnadňuje obchod 
a investice, podpořila většina 
poslanců nejsilnějších klubů 
lidovců a socialistů. Platit 
začne po ratifikaci národní-
mi parlamenty.

„Smlouva představuje 
zlatý standard pro možné 
budoucí obchodní dohody,“ 
prohlásil lidovecký zpravo-
daj návrhu Artis Pabriks. Pro 
přijetí hlasovaly téměř dvě 

třetiny přítomných poslan-
ců, proti byla krajní levice 
i pravice a část socialistů.

CETA odstraňuje vět-
šinu cel a průmys-
lových poplatků, 
které omezují 
obchodování 
mezi unijní-
mi zeměmi 
a Kanadou. 
Představitelé 
EU odhadují, 
že by smlouva 
v prozatímním 
režimu mohla začít 
platit už během jara. 
Poté by díky ní měla evrop-
ská ekonomika dosáhnout 
nárůstu obchodní výměny až 
o 12 miliard eur ročně.

Většina českých europo-
slanců dohodu podpořila, ne-

boť z ní podle nich bude těžit 
i česká ekonomika. „Usnad-
nění obchodu s Kanadou 

by podle odhadů mělo 
přinést víc než 

20 procent nárůs-
tu českého vý-
vozu do Kana-
dy. Odstranění 
téměř všech 
dovozních 
cel znamená 

pro naše firmy 
úsporu kolem 

103 milionů ko-
run,“ uvedl předseda 

české delegace v lidovec-
kém klubu Luděk Nieder-
-mayer. Členka klubu liberálů 
Dita Charanzová ocenila, že 
dohoda umožňuje vzájemné 
uznávání kvalifikací a snad-
nější vysílání pracovníků. /čtk/ 

Evropská
ekonomika by 

díky dohodě měla 
dosáhnout nárůstu 

obchodní výměny až o

12
miliard eur

ročně.

Polky ztratí volný přístup 
k pilulkám „den poté“
Polská konzervativní vláda 
chce omezit dosud volný 
přístup k antikoncepčním 
tabletám zvaným „den poté“. 
Navrhovaný právní předpis, 
jejž vláda schválila už v úte-
rý bez jakéhokoli oznámení, 
počítá s tím, že uvedené 
pilulky se budou prodávat 
výhradně na předpis. Návrh 
bude předložen parlamentu. 

Syrská opozice chce 
jednat jen o předání moci
Syrská opozice navrhla, aby 
se na ženevských rozhovo-
rech o Sýrii jednalo o politic-
kém předání moci. Rozhovo-
ry mají začít 23. února, před 
nimi se však dnes má jednat 
o Sýrii i v Kazachstánu. Po-
dle opozice nemůže syrský 
prezident Bašár Asad zůstat 
u moci ani v přechodném 
období, ani po něm. 

Fillon se od kandidatury 
nenechá ničím odradit
Prezidentský kandidát fran-
couzské umírněné pravice 
François Fillon se „definitiv-
ně“ rozhodl, že přes veškerá 
obvinění proti své osobě 
povede dál předvolební 
kampaň. Stažením kandi-
datury by prý vyvolal krizi 
a prohru pravice. Uvítal nový 
průzkum, podle nějž se jeho 
preference opět zvedají. /čtk/ 

Krátce

NATO je uprostřed 
transformace, vždy 
se přizpůsobuje bez-
pečnostním výzvám. 
To není nic nového, 
jen se zrychluje tem-
po těchto změn.

Krym je ruské území a Rusko svá území nikdy nevrací. Prohlásila to 
včera v Moskvě mluvčí ruské diplomacie Marija Zacharovová v re-
akci na úterní sdělení mluvčího Bílého domu, že prezident Donald 
Trump očekává zmírnění napětí na Ukrajině a návrat anektovaného 
Krymu do ukrajinské správy. Ještě důraznější stanovisko vyjádřil šéf 
dolní komory ruského parlamentu Vjačeslav Volodin, který Rusům 
jakékoli diskuze o krymské příslušnosti fakticky zakázal. Neměli 
by prý ani komentovat prohlášení „jakéhosi mluvčího“. Trumpův 
mluvčí Sean Spicer ve Washingtonu řekl, že prezident „dal jasně 
najevo“, že od Ruska očekává navrácení černomořského poloost-
rova, který Moskva na jaře 2014 obsadila a krátce nato anektovala. 
Ukrajina, stejně jako většina ostatních států, anexi neuznala a Krym 
považuje za své dočasně okupované území.  Více E15.cz

Moskva diskuze
o Krymu odmítá

http://zpravy.e15.cz/domaci/politika/moskva-odmita-diskuze-o-krymu-rusko-sva-uzemi-nikdy-nevraci-vzkazuje-1328842
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Už tři obchodní řetězce v USA 
oznámily, že stahují z prodeje 
produkty Ivanky Trumpové. 
Prý kvůli malému obratu. I tu 
se ozval sám tatíček prezident 
a reagoval podrážděně, jak 

strašná ta firma Nordstrom je. 
O posledním víkendu se k ní 
přidaly další – Sears a Kmart, 
které stáhly z webu výrobky 
z kolekce Trump pro vybavení 
domu. A oblíbené výprodejové 
řetězce TJ Maxx a Marshall’s 
její šaty pověsily mezi ostatní 
značky a nemají už pro ni 
speciální stojan, jako to bylo 
doposud. 

Chudák Ivanka, řekli si ně-
kteří a řetězce kritizují za to, 
že se údajně mstí Trumpovi 
na dětech. Zaprvé vysvětlení 

malým zájmem zákazníků je 
legitimní a zadruhé není to 
jen a jen na prodejci vybrat 
si, co má na skladě? Neměl 
by zájem Američanů být pře-
orientován na fakt, že zjevně 
stále není jasné, jak to bude 
s oddělením Trumpových byz-
nysů a zájmů od jeho funkce 
a funkcí jeho rodinných 
příslušníků? Jeden den Ivanka 
vystupuje jako byznysmenka 
a druhý den sedí u jednacího 
stolu s kanadským premié-
rem. Jeden den Trump tvrdí, 

že nemůže mít konflikt zájmů 
a druhý den veřejně na svém 
prezidentském Twitteru 
komentuje rozhodnutí jedné 
firmy vůči společnosti své dce-
ry? Trump se možná od svých 
aktivit oddělil oficiálně na pa-
píře, ale emocionálně je stále 
součástí impéria. 

Dá se to změnit? Pokud ano, 
bude to zřejmě nějakou dobu 
trvat. Podle všeho ale výrazná 
změna nepřijde a můžeme oče-
kávat další podobné konflikty. 
Napovídají tomu i reakce jeho 

nejbližších spolupracovníků. 
Mluvčí Sean Spicer se za pre-
zidenta bije jako lev a stejně je 
na tom i Trumpova poradkyně 
Kellyanne Conwayová, která 
neváhala překročit etické hra-
nice a v televizním vysílání pří-
mo vyzvala diváky k nákupu 
zboží s logem Ivanka Trump. 
Donald Trump je obklopen 
lidmi, kteří jej sotva vystaví 
kritice. Asi si bude muset občas 
přečíst noviny. 

Autorka je novinářkou žijící v USA

Chudák Ivanka

Julie Urbišová

Z parketu 

Trump válčí s médii kvůli Rusku
Členové volebního týmu 
Donalda Trumpa byli během 
loňské prezidentské kampaně 
opakovaně v kontaktu s před-
staviteli ruských tajných 
služeb a ruské vlády. Podle 
The New York Times (NYT) to 
vyplývá z nahrávek telefon-
ních hovorů, o kterých ho 
informovali američtí činitelé. 
Moskva kontakty s Trumpo-

vým týmem popřela, Trump 
zprávu označil za konspiraci 
prolhaných médií.

Podle NYT se Rusové spoji-
li mimo jiné s Paulem Mana-
fortem, volebním manažerem 
Trumpovy kampaně, který 
loni v srpnu na svou funkci 
rezignoval kvůli obviněním, 
že pobíral peníze od bývalého 
ukrajinského prezidenta Vik-

tora Janukovyče.Manafort, 
který se věnuje politickému 
poradenství, důrazně odmítl, 
že by vědomě s představi-
teli ruských tajných služeb 
hovořil.

Zdroje NYT žádná další 
konkrétní jména neuvedly. 
Šlo ale podle nich nejen 
o členy Trumpova volebního 
štábu, ale také o další osoby 

z okolí současného americ-
kého prezidenta.

Kontakty svých agentů 
se štábem Donalda Trum-
pa včera popřela i ruská 
rozvědka SVR, která obvykle 
podobné diskuye nekomen-
tuje. Mluvčí SVR označil 
tvrzení newyorského deníku 
za „výmysl prezentovaný bez 
důkazů“. /čtk/

EXPERT. Manafort působil 
v letech 2007 až 2012 jako poli-
tický poradce na Ukrajině.
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 S vysokorychlostní 
železnicí nám ujel vlak. 
Vyplatí se dnes ještě stavět? 
V poslední době je hodně 
slyšet o projektu hyperloop. 
Vypadá, že má potenciál 
obrátit dopravu vzhůru no-
hama, přitom by nás mohl 
vyjít levněji. Jak se na něj 
díváte? 
Hyperloop neboli v prin-
cipu potrubní pošta byla 
vynalezena už dávno, ovšem 
v osobní dopravě je to slepá 
cesta. Z několika důvodů. 
Zásadní je bezpečnost. Ztrá-
ta podtlaku v potrubí může 
vést k fatální havárii kapsle. 

Otázkou je i kapacita. Při 
takové rychlosti bude velmi 

dlouhá brzdná dráha a jed-
notlivé „kapsle“ tak nebudou 
moci jet často, rozhodně 
ne těsně za sebou. Vůbec 
celá problematika řekněme 
„řízení provozu“ je v případě 
projektu hyperloop zcela 
nedotažená, například jak 
budou řešit „výhybky“. 

Za třetí, a toto má hyper- 
loop společné s různými 
magnetickými vlaky, neexis-
tuje ani náznak kompatibili-
ty s ostatní sítí... 

 Které tuzemské společ-
nosti mají podle vás zájem 
na tom, aby k modernizaci 
technologií na české dráze 
nedocházelo? Má tato pro-

tekce domácích společností 
negativní dopad na celou 
českou ekonomiku?
Na železnici je či donedávna 
byla spousta dodavatelských 
monopolů, například pražců. 
Pokud je jediný dodavatel 
a cena vyšší než v zahra-
ničí, tak to má pochopi-
telně ekonomický dopad. 
Na druhou stranu samotná 
cena ještě není tím hlavním 
problémem. Podívejme se 
na zabezpečovací zařízení 
ETCS, které hlídá strojvedou-
cího víc než dosud nejlepší 
používaný systém u nás. 
Dlouho se na něj čekalo, 
pak se v roce 2012 zadala 
zakázka na zabezpečení trati 

V minulosti 
působil jako 
náměstek 
ministra 
dopravy či 
náměstek ředitele 
SŽDC. V roce 2009 založil 
Centrum pro efektivní 
dopravu. Vystudoval 
elektrotechniku a informatiku 
na ČVUT. 

Petr 
Šlegr (39) 

Hyperloop je slepá cesta

n Bývalý náměstek ministra dopravy Petr Šlegr se 
dlouhodobě, a zatím marně, snaží prosadit v tuzemsku 
vysokorychlostní tratě, zároveň patří k největším kritikům 
poměrů, které při plánování železniční výstavby panují. 
„Kombinace malosti, šlendriánu a zájmů konkrétních 
firem jednajících skrze konkrétní lidi,“ shrnuje v on-line 
rozhovoru se čtenáři E15.CZ důvody zaostalosti české 
železnice zakladatel Centra pro efektivní dopravu. 

Kolín–Břeclav sdružení „Čes-
ké technologie pro ETCS“ 
vedené firmou AŽD Praha. 
Mělo být hotovo do konce 
roku 2014, ale dosud se tak 
nestalo. Tady navíc nejde 
jen o peníze, ale opožďování 
nasazování nejnovějších 
technologií má pochopi-
telně dopad na bezpečnost 
cestujících. 

 Proč se ve vyspělých 
zemích vlády snaží přesou-
vat osobní dopravu na vy-
sokorychlostní železnice, 
zatímco v Česku naopak 
na dálnice?
Na to se zeptejte třeba pánů 
Sosny a Čočka, dlouholetých 
vedoucích funkcionářů z re-
zortu MD. Obecně se dá říci, 
že se opičíme po sousedním 
Německu. Tam je druhým 
bohem auto, a ačkoliv hodně 
mluví o ekologii, tak v do-
pravě skutek utek. Německá 
železnice dosud žije z tratí, 
které byly velkoryse posta-
veny za kancléře Bismarcka. 
Kdyby byly postaveny jako 
naše za císaře Františka 
Josefa tak úsporně, už by je 
měli všechny zrušené a pře-
dělané na cyklostezky. 

Německo tedy v rámci 
Západu neřadím mezi do-
pravně vyspělé země. Jejich 
kousky vysokorychlostních 
tratí se nevyrovnají dálniční 
síti, která se průběžně mo-
dernizuje.

 Kdy můžeme reálně 
očekávat zprovoznění první 
vysokorychlostní tratě? 
Jaká to bude? Proč přípravy 
stavby trvají tak dlouho? 
Ve Španělsku to od politic-
kého rozhodnutí do zahájení 
provozu trvá šest až devět let. 
Jistě, mají jinou legislativu, 
ale tu unijní mají stejnou. Po-
dle dosavadní praxe by u nás 
příprava trvala třeba osm 
let – ve Španělsku klidně jen 
čtyři roky. Stavba čehokoliv 
pak tři roky, s dlouhými tune-
ly pět let. Záleží jen na míře 
koncentrace financí a staveb-
ních kapacit do konkrétního 
projektu, namísto rozdrobení 
na mnoho věcí naráz. 

První se jeví, že bude 
úsek z Prahy do Lovosic, 
až na jednotlivosti nemá 
problém s územním plánem.  
Nemůžu souhlasit s termí-
nem zprovoznění jen tohoto 

úseku až v roce 2035. Do roku 
2030 jde postavit celou trať 
včetně úpatních tunelů pod 
Krušnými horami. 

Proč trvá příprava tak 
dlouho? Proces brzdí zejmé-
na někteří úředníci, o jejichž 
pohnutkách raději nechci 
spekulovat.

 Není spíš problém pře-
plněnost koridorů než níz-
ká rychlost? Republika není 
tak veliká, aby nestačilo  
160 kilometrů za hodinu.
Rychlost 160 až 200 kilomet-
rů za hodinu by úplně stači-
la, kdyby tato rychlost byla 
na všech tratích v celé délce. 
Jak jsem uvedl výše, naše 
železnice byly stavěny velmi 
úsporně, průměrná rychlost 
na vedlejší železniční síti je 
po rekonstrukci 80 kilome-
trů. Přitom železnice byly 
stavěny s malými sklony pro 
dopravu uhlí tehdy slabými 
parními lokomotivami, a tak 
objíždějí každý kopeček 
a jsou v průměru o 30 procent 
delší než silnice. 

V naší situaci je tedy podle 
mě levnější postavit kratší 
páteřní síť než více mezikraj-
ských pomalejších spojení. 
Pro hlavní směry VRT jako 
příjemný bonus přinesou 
větší zrychlení.

 Vidíte za nečinností 
státu v oblasti VRT nějaký 
zájem konkrétních lidí 
či firem, nebo jde čistě 
o obecný tuzemský šlen-
drián ve výstavbě jakékoliv 
infrastruktury?
Kombinace malosti, šlen-
driánu a zájmů konkrétních 
firem jednajících skrze 
konkrétní lidi.

Celý rozhovor na E15.cz

http://nazory.e15.cz/rozhovory/hyperloop-je-slepa-cesta-a-nemecko-neni-dobry-priklad-odpovidal-ctenarum-v-online-rozhovoru-petr-slegr-1328798


Bankovní 
daň ublíží 
firmám
Volby se blíží a nervozita 
v Lidovém domě houstne. 
Jinak si nelze vysvětlit gesta, 
ke kterým se sociální demo-
kraté uchylují. Nejnověji je 
řeč o návrhu zavedení ban-
kovní sektorové daně. ČSSD 
se snaží až moc průhledně 
brnkat na strunu nesnášenli-
vosti lidí vůči bankám. Jenže 
ta už je dnes do značné míry 
domnělá, přítomná převážně 
jen v hlavách oranžových 
ideologů. Banky po kampa-
ni uplynulých let od svých 
nemravných poplatků, které 
lidi právem štvaly, z velké 
části ustoupily.

Uplynulá léta dala vznik-
nout řadě nízkonákladových 
bank, které se mezi sebou 
potýkají v lítém konkurenč-
ním boji. Důkazem je třeba 
loňský konec Zuno Bank. 
Proč banky odcházejí z byz-
nysu, když ten je podle ČSSD 
tak výnosný, že je třeba jej 
zatížit zvláštní daní? To 
nemá logiku. Voliče dnes trá-
pí něco jiného než bankéřská 
hrabivost. Komu vadila, ten 
přešel k menší bance. 

ČSSD se svým návrhem 
o deset let zaspala. Nejen 
proto, že tehdy byla poplat-
ková politika bank skutečně 
nemravná. Také jejich zis-
kovost, měřená rentabilitou 
průměrného vlastního ka-
pitálu, byla citelně vyšší než 
dnes. Dnes profitabilitu bank 
snižuje i vliv přetrvávajícího 
prostředí nízkých úrokových 
sazeb, kterému nepomáhá 
ani intervenční režim ČNB. 

Už od příštího roku se 
budou banky také muset 

v praxi vypořádat s dopady 
revidované směrnice o pla-
tebních službách na vnitř-
ním trhu. Na klientovu 
žádost budou zpřístupňovat 
jeho data třetí straně, tedy 
své další, nově vzniklé kon-
kurenci. EU navíc zejména 
po roce 2015 klade sílící dů-
raz na vytvoření jednotného 
kapitálového trhu. V rámci 
tohoto úsilí podporuje – 
například zřízením Evrop-
ského fondu pro strategické 
investice – nebankovní 
financování podnikové sféry.

Zkrátka a dobře, banky 
čelí tak silnému konkurenč-

nímu tlaku a tak tíživým 
regulacím, že sektorová daň 
na ně uvalená nevykazuje 
žádné ekonomické opod-
statnění. Je čistě politickým 
gestem, které má ovšem 
potenciál znevěrohodnit 
Česko v očích mezinárodní 
investorské komunity. A to 
je dost velké riziko, jemuž 
potenciální výnos zdaleka 
neodpovídá. Vždyť celko-
vé inkaso daně z příjmu 
právnických osob představo-
valo loni pouze 8,7 procenta 
příjmů státního rozpočtu. 
I kdyby se bankám výrazně 
navýšilo zdanění, z hlediska 
rozpočtu půjde o drobné.

Banky si pochopitelně 
zvýšené náklady na svou 
činnost přenesou na klien-
ty. Nejtíživěji tedy budou 
zasaženy malé a střední 
podniky a živnostníci, tedy 
ony „motory ekonomiky“. Ty 
mají proti velkým korpo-
racím méně možností se 
dopadům nové bankovní 
politiky bránit. 

Zahánět banky do kouta se 
sociální demokracii nevypla-
tí. Nakonec zapláče hlavně 
živnostenská komunita, 
ale v konečném důsledku 
také celá ekonomika. Za pár 
hlasů navíc a pár miliard 
v rozpočtu je to neúnosně 
vysoká cena. Žádný z poli-
tiků ČSSD by takovou neza-
platil, pokud by šlo o jeho 
vlastní peníze. 

Autor je hlavním ekonomem  
společnosti Cyrrus

Komentář

Lukáš Kovanda

Za pár hlasů navíc 
a pár miliard 
v rozpočtu chce ČSSD 
zaplatit neúnosně 
vysokou cenu.
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 Prezident Trump jednoznačně uvedl, 
že od ruské vlády očekává deeskalaci 
násilí na Ukrajině a navrácení Krymu,

řekl mluvčí amerického 
prezidenta Sean Spicer 
str. 10
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Zemanův distanc
Miloš Zeman se na návštěvě Královéhradeckého kraje vy-
smál médiím, která vyhodnotila jeho podporu regulačním 
poplatkům za hospitalizaci jako velkou novinku. Částečně 
má pravdu – o tématu hovořil už dřív. Tentokrát jsou ale 
pozoruhodné dvě věci – způsob argumentace a politický 
kontext.

Prezident se přimlouval za návrat hospitalizačního 
poplatku s tím, že stovka denně nikoho nezabije a pro prů-
měrného penzistu s průměrným důchodem (11 tisíc korun 
měsíčně) nepředstavuje třítisícový výdaj za měsíc na lůž-
ku zásadní částku. To by mohlo platit, pokud by penzista 
během pobytu v nemocnici nemusel platit nájem, energie 
a další výdaje. To ale musí. Proč hlava státu neargumen-
tovala jinak – a že by to hravě šlo? Nejspíš proto, aby 
dala – měsíc před oznámením druhé kandidatury – znovu 
ostentativně najevo distanc od ČSSD a naopak přízeň vůči 
hnutí ANO, jehož vůdce zrušení poplatků mnohokrát kriti-
zoval. Až budou zase někteří sociální demokraté uvažovat 
o Zemanovi jako stranickém kandidátovi na Hrad, nezbý-
vá než vzpomenout na přísloví „Chytrému napověz...“
 Martin Čaban
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n Dosud průměrnou 
soutěž na Berlinale 
zachraňuje hit jiných 
festivalů, jako byl 
na Sundance Call Me 
By Your Name.

Iva Přivřelová

Romance Call Me By Your 
Name se už stala miláčkem 
lednového Sundance. Její 
všeobecná obliba pokračuje 
i v Berlíně, kde byla uvedena 
v sekci Panorama. Závěr 
volné trilogie na téma touha 
od italského režiséra Luca 
Guadagnina vychází z deset 
let staré knihy Andrého 
Acimana a vypráví o letním 
vztahu mezi americkým 
vysokoškolákem Oliverem 
a Eliem, dospívajícím synem 
jeho profesora.

„Je to film pro celou rodi-
nu. Jde o příběh o předávání 
znalostí, a proto bych byl 
rád, kdyby se na něj do kina 
vypravilo několik generací 
dohromady,“ uvedl Guadag-
nino na tiskové konferenci.

Italský filmař se tématu 
touhy věnoval už v titulech 
Mé jméno je láska a Oslně-
ni sluncem. Tentokrát ho 
ovšem pojal pozitivně. „Chtěl 
jsem to natočit jako idylu. 
I proto ve filmu neukazu-
ju moc tělesných orgánů. 
Důležitější bylo vystihnout 
intimitu mezi postavami,“ 
podotkl.

Tipy

HBO2 • čtvrtek 22.50

PHIL SPECTOR

Slavný hudební producent 
Phil Spector byl v roce 2003 
obviněn z vraždy herečky. 
Drama s Al Pacinem a Helen 
Mirrenovou o neobvyklém 
vztahu Spectora a jeho 
právničky.

HLAVNÍ TVÁŘE. Před tiskovkou fotografům v Berlíně zapózovali režisér Luca Guadagnino  
(na snímku vlevo) a Timothée Chalamet, který ztvárnil jednu ze dvou hlavních rolí.
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Hlavní hrdiny si zahráli 
Armie Hammer a mladý 
talent Timothée Chalamet 
známý ze seriálu Ve jménu 
vlasti.

„Už před natáčením jsme 
s Armiem v Itálii spolu 

strávili pár týdnů, poté pak 
i skoro všechen čas mimo 
natáčení. A doufám, že jsme 
zachytili tu chemii mezi 
našimi postavami, která je 
tak zřetelná v románu,“ řekl 
Chalamet.

V tomto filmu se může 
poznat každý, touha je zá-
kladní lidská emoce a Luca 
ji ukázal velmi přístupně,“ 
doplnil Hammer.

Na adaptaci úspěšné knihy 
se podílel i James Ivory, 

Berlinale zachraňuje romance
osmaosmdesátiletý anglický 
filmař proslulý vytříbenými 
kostýmními dramaty jako 
Soumrak dne.

„S Jamesem jsme kamará-
di, je to velkorysý, zvídavý 
a velmi informovaný člo-
věk,“ pochválil svého kolegu 
Guadagnino. Jako velký 
kinofil se režisér inspiroval 
i mnoha svými idoly, od Ber-
tolucciho přes Bressona 
k Renoirovi.

Natáčelo se na severu Itá-
lie kolem města Crema, kde 
Guadagnino bydlí. Italští di-
váci tak ve filmu opět musejí 
skousnout komickou scénu 
s italskými postavami. „Vím, 
že si Italové myslí, že je rád 
zesměšňuju, ale žádnou kari-
katuru jsem tím nezamýšlel. 
Znám hodně Italů, kteří se 
chovají tak, jak ukazuju,“ 
bránil se režisér.

Film, který se odehrává 
v roce 1983, podle něj zachy-
cuje jeho rodnou zemi těsně 
před začátkem doby konfor-
mity a homogenity.

Zároveň v něm znějí 
i zcela nové songy Sufjana 
Stevense. „V knize příběh 
vypráví mladý Elio. My 
jsme se rozhodli použít jako 
komentář hudbu. Tím nás 
napadl Sufjan Stevens, který 
zpívá o emocích dost syrově. 
Požádal jsem ho, aby nám 
napsal jednu píseň, nakonec 
nám poslal dvě,“ osvětlil 
Guadagnino.

Autorka je spolupracovnicí redakce

Iva Přivřelová

Tmavý mručící hrdina 
z na sebe v hitu Lego příběh 
upozornil dostatečně na to, 
aby se stal hrdinou svého 
vlastního příběhu, konkrét-
ně Lego Batman filmu. Ten 
se nese v duchu filmové pa-
rodie na superhrdinské akce, 
něco jako Deadpool pro děti.

Bezelstně sebestředný 
Batman komentuje už 
úvodní loga producentů, pak 
následuje první velkolepá 
akční scéna, na jejímž konci 
záporák Joker zjistí, že pro 
netopýří postavičku zname-
ná méně, než by chtěl. Tím 

odstartuje hlavní zápletka, 
která děti i Batmana naučí, 
že mstitel nemusí být jen 
osamělý, tým je víc než jedi-
nec a Superman umí pořádat 
super párty.

Velkolepá akční scéna se 
ještě dvakrát zopakuje 
s novými postavičkami 
včetně několika nejhorších 
padouchů z popkultury 
včetně Voldemorta. K tomu 
létají i hlášky jedna za dru-
hou, některé vynalézavé, jiné 
méně, většinou jen úsměvné 
než k popukání..

Aby se Lego Batman stal 
nejlepším filmem podle ně-
kterého z komiksů vydava-

telství DC Comics za posled-
ní dobu, nebylo zas tak těžké. 
K tomu mu stačí předvedená 
invence, nadsázka a divákův 
obdiv z  hračky rozpohybo-
vané počítači.

Náročnější bylo dostát 
vzpomínce na Lego příběh. 
Jeho originální děj nahradi-
la parodie, tedy film podle 
vzorů nejzprofanovanějšího 
žánru současnosti, který si 
z klišé utahuje, ale řadu jich 
i sám dodržuje. 

Batman tepe energií, sebe-
reflexí a neustálým hlukem. 
K tomu tato superakce ko-
nečně obsahuje i emancipo-
vanou ženskou akční posta-

Lego Batman film

(akční parodie, USA/Dánsko, 2017, 
104 minuty)
Režie: Chris McKay
V českém znění: David Novotný, 
Igor Bareš, Vojtěch Kotek,  
Anna Brousková
Hodnocení: 60 %

Supermanská parodie bez nadšení
vu, která nemusí nosit mini 
či lycru. Výsledek jen často 
působí jako benevolentní hra 
pár fanoušků komiksů, kte-
rou dospělí mohou sledovat 
pobaveně, ovšem bez překva-
pení a nadšení.

Autorka je spolupracovnicí redakce
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JAK SKLOUBIT PROFESNÍ  
A RODINNÝ ŽIVOT. V pražském cen-

tru pro podnikatele Opero se rozbíhá 
nová společenská talk show s osobnost-
mi byznysu, kultury i vědy. Prvními hos-
ty pořadu s názvem Operitiv byli bývalá 
předsedkyně Akademie věd ČR Helena 

Illnerová a partner společnosti Redeggs 
a někdejší dlouholetý člen vedení ČSOB 
Jan Lamser. Hovořili zejména o tom, jak 

se dá náročná vědecká a manažerská 
kariéra skloubit s osobním a rodinným 

životem a o svých dalších plánech.

POČTVRTÉ TOP ZAMĚSTNAVATELEM. Největší český 
pivovar získal i letos na základě hlasování studentů vysokých 
škol ocenění Top Zaměstnavatel v kategorii spotřebitelský 
průmysl. Plzeňský Prazdroj první místo obhájil počtvrté v řadě. 
Asociace studentů a absolventů zkoumá pravidelně kariérní 
preference českých vysokoškoláků, poté zveřejňuje studii 
Top Zaměstnavatelé s cílem pomoci studentům se zorientovat 
podle svých vrstevníků při hledání budoucího zaměstnání i se 
získáváním zkušeností během studia. Ocenění převzal talent 
manažer Plzeňského Prazdroje Tomáš Srb a specialistka talent 
managementu Eva Puhlovská, která je sama absolventkou 
studentských stáží v plzeňském pivovaru.

SPOLEČNOST VSTŘÍCNÁ K RODIČŮM. Logistické a výrob-
ní centrum v Nýřanech splnilo kritéria definující společnost 
vstřícnou k rodičům a získalo ocenění Mamma Friendly/Parent 
Friendly. Certifikát si za DHL Supply Chain převzaly manažer-
ka provozovny Markéta Fléglová a HR generalistka Monika 
Jungmannová. Slavnostní předání se konalo v Plzni v rámci 
veletrhu práce a vzdělávání Klíč k příležitostem. Centrum 
v Nýřanech nabízí rodičům po návratu z mateřské či rodičov-
ské dovolené například šestihodinovou pracovní dobu, jejíž 
začátek a konec je přizpůsobený provozní době mateřských 
škol a družin místních základních škol. Zaměstnancům pracují-
cím na zkrácený úvazek přitom firma poskytuje stejné benefity 
jako ostatním.

STO TISÍC PRO ANDĚLA. V rámci pro-
jektu EY 25 pro 25 věnovala společnost EY 
100 tisíc korun neziskové organizaci Dobrý 
anděl. Nadace pomáhá pravidelnými 
měsíčními finančními příspěvky rodinám 
s dětmi, kde otec, matka nebo některé 
z dětí trpí rakovinou, důsledkem čehož se 
rodina dostala do finanční nouze. „V EY se 
snažíme, aby naše jednání a aktivity měly 
pozitivní dopad i na komunitu, v níž žijeme. 
Dobrý anděl nás přesvědčil svou trans-
parentností a koncepcí pro pomoc lidem, 
kteří to nejvíce potřebují a kde je finanční 
pomoc životně důležitá,“ uvedla vedoucí 
partnerka EY Magdalena Souček (na sním-
ku vlevo s výkonnou ředitelkou Dobrého 
anděla Šárkou Procházkovou). 
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právě v prodeji

FORMENONLINE.CZCASOPISFORMEN FORMEN_CZ

 CENA KAŽDÉ PŘIJATÉ SMS JE 69 KČ VČ. DPH (ZAHRNUJE POŠTOVNÉ I BALNÉ). PROVOZUJE CN INVEST, A. S., INFOLINKA 296 363 199 VE VŠEDNÍ DNY 8–16HOD. MOBIL@CNINVEST.CZ, WWW.PLATMOBILEM.CZ

POŘÍDÍŠ V TRAFICE NEBO POHODLNĚ PŘES SMS! 
90211POŠLI SMS VE TVARU FORMEN172MEZERAJMENOMEZERAPRIJMENIMEZERAADRESAMEZERAPSC NA TELEFONNÍ ČÍSLO

PŘÍKLAD: FORMEN172 JAN NOVAK PRUBEZNA 233 OLOMOUC 2536.

MLÁDÍ VPŘED! 
ČÍSLO VĚNOVANÉ MLADÝM TALENTŮM! 
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UCTĚNÍ PAMÁTKY. 
Chléb, vodka a ci-
gareta se objevily 
vedle klasických 
karafiátů na kyjev-
ském pomníku při-
pomínajícím padlé 
vojáky při sovětské 
kampani v Afghá-
nistánu. Ukrajinci 
si včera připomněli 
všechny své vojáky, 
kteří bojovali v za-
hraničí. 
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n Hipsteři a staro-
milci stojí za rostoucí 
oblibou gramodesek, 
kol bez přehazovačky 
či snímků z polaroidů. 
Do řady předmětů, 
které musí mít každý 
z nich, se patrně brzy 
zařadí reinkarnace le-
gendární Nokie 3310. 

Rok 2020 měl být podle ně-
kdejších futurologů obdobím 
létajících aut či rozvinuté 
umělé inteligence. S blížícím 
se letopočtem však mnoho 

lidí všelijaké sofistikované 
technologie opouští a vrací se 
k retro záležitostem. Pokud 
vídáte cyklisty na kolech bez 
přehazovačky, slyšíte hudbu 
z vinylových desek a kocháte 
se polaroidovými fotkami, 
tak jste se neocitli v minulos-
ti, ale v samém srdci trendy 
přítomnosti. Podle mnohých 
jedinců má totiž smysl dělat 
věci „postaru“, tak nějak 
stylověji, neboť tím lépe vy-
jadřují své pravé já. Už jenom 
proto, že dělají věci jinak, ne 
jako stádo.

Letos tato retro vlna 
nejspíš ještě zesílí, na trh prý 
vstoupí znovuzrozená Nokia 

3310, hit z přelomu století. 
Ano, ten mobil, na kterém 
sice nešel Facebook, ale dlou-
hé minuty až hodiny se jeho 
prostřednictvím daly trávit 
hraním slavného hada. A také 
ten mobil, který nebylo nutné 
nabíjet úplně každý den, 
u některých možná každý 
týden. Navíc jde o přístroj 
z doby, kdy se ještě jednotlivé 
populární modely lišily i de-
signově, respektive jinak, než 
jen velikostí displeje a barvou 
zadního krytu. Jenže tenhle 
rozdíl pořádně vynikl až teh-
dy, kdy se „mainstreamem“ 
staly dotykové telefony. Sta-
ronová 3310 tak může počítat 

nejenom se zájmem nostalgi-
ků či konzumentů, pro něž je 
užitná hodnota nadevše, ale 
i všech programově stylových 
lidí. 

V neposlední řadě má ale 
tento mobil dávno zajištěnou 
marketingovou podporu. 
Nemůže za ni nic jiného, než 
další z trendů – internetové 
memy. Znáte to přirovnání 
Nokie 3310 k nezničitelné 
cihle? Víte, že když spadne 
Nokia 3310 na zem, nezničí 
se telefon, ale podlaha? Na-
konec se tak v jedné tramvaji 
sejdou se stejným mobilem 
hipsteři, senioři i mládež pro-
krastinující na 9GAGu. /vaj/

Trendy

Retrem proti mainstreamu
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